
Jordi Puntas 

Josep Pons i Virgínia Parramon: 

pas sió per la m 
Un divendres de jinals de setembre, a Barcelona, les vuit del 
vespre. Trrll1 sit de vehicles i vianants propi de l'inici d'un cap 
de setlllana. Finalment, després de trobar un forat en el temps 
atapei"t de Josep Pons, podrem parlar sen se presses. La cita és 
a casa seva, una magnifica construcció modernista molt ben 
conservada, amb porter i un ascensor d'aquells de pel·lícula 
antiga. M 'obre la porta Virgínia Parramon, «la meva millor 
allliga » CO /1/ diria més endavant el director puig-reiggenc, 
acompanyada del seu jill Amadeu; al seu costat belluga la 
CIIa /In gosset. El pis, a primer cop d'ull, és enorme, d'aquells 
típics de /'Eixa/1/ple barceloní, molt ben conservat i amb una 
calidesa 1Il0lt acollidora enl'ambient. En Josep encara no és a 
casa perq/le té assaig al Liceu on prepara l'opera D. Q. Don 
Quijote en Barcelona (estrenada pocs dies després de 
fer l'entrevista). Comencem parlant amb la Virgínia, amb 
el piano per testimoni i una llum tenue que no pot amagar la 
ca/ida profunditat deIs ulls de la soprano. 

Virgínia Parramon 
o el cant per divisa 

Qué significa la música a la teva 

vida? 

Home, doncs, significa molt. Des de 
petita que m'agrada la música, so

bretot cantar. El que passa és que no 
havia manifestat mai ganes d 'estu

diarcant, perqué vist des del poble, 

i tenint en compte que els meus 
pares ten ien botiga, trobava utopic 

i irreal plantejar-ho. Era com una 
cosa inabas tab le. Pero cantava a la 
coral infantil, i més endavant vaig 

passar al qu e ara és la Polifonica . 
Cantar per mi és molt imponant,ja 
que sóc un a persona a qui costa for

¡;:a parlar i comunicar-se , i el cant és 

una manera molt útil d 'expressió. 
Hi va haver algú que t'in]luís en 

aquesta afeccio a cantar? 
No, ni ten ia cap antecedent a la fa
milia. No sabria dir per qué m'agra
dava cantar, pero el fet és que can-
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tava molt, amb els amics, a la clas

se, anant d'excursió. No em feia res 

posar-me a cantar jo sola, des de 

petita. 

Com va in]luir Josep Pons, elteu 
marit, a l'hora de fer-te decidir a 

cantar de manera prafessional. 
En el moment de prendre la deter

minació de ded icar-me al cant, en 

Josep va ser decisiu.Jo vaig estudi
ar solfeig a Puig-reig, amb la Maria 
Coma, i ben aviat, en acabar vuité 

de básica, vaig deixar la coral infan

til per comen¡;:ar a anar a la Polifo

nica . Quan vaig conéixer el Josep, 

-aleshores jo tenia quinze anys-, 
vaig veure la possibilitat d 'estudiar 
més a fons. De fet, vaig conéixer 

amics seu s que eren cantants i se'm 

van obrir els ulls quan vaig veure 
que sí, que hi havia gent que es de
dicava professionalment a cantar. 
Aleshores vaig decidir ficar-m'hi 
més de pIe. Vaig entrar a la univer
sitat a fer Historia de l'An, i vaig fer 

dos anys de carrera, perqué de fet, 

allo que volia fer era música. l em 

vaig posar a estudiar piano, viola de 

gamba, técnica, idiomes, tot de ma

téri es complementáries, fent una 

cosa aquí i una cosa allá, perqué en 

aquest país no hi ha cap escola on 

estigui tot pensat pel que necessites 

per ser cantant. 1\1 conservatori no 

hi he anat mai, perqué eIJosep així 

m'ho va aconsellar, ja que la seva 

experiéncia al conservatori de Bar
celona no havia estat bona, no n'ha

via quedat content. 

Quines dificultats vas trabar en el 
camí per arribar a aconseguir ser 

cantan!? 

El meu camí és molt atípic, perqué 

vaig comen¡;:ar a estudiar técnica 

vocal amb un professor, i els resul

tats primers van ser molt rápids, i de 

seguida, al cap de dos o tres anys 

d'estudiar, ja vaig comen¡;:ar afer 

concens . Va ser d'una manera molt 

progressiva. El Josep aleshores di

rigia la coral Belles Arts de Sabadell, 

la Coral Cármina;jo cantava amb el 

cor i feia alguns solos . DeIs solos es 

va passar a qué em proposessin fer 
alguna cosa professionalment. Fé

iem grup amb Sergi Casademunt i 
amb I'Albert Roman í, interpretant 

música barroca. Va anar venint tot 
d'una manera molt natural i molt 

rápida . Pero així com els primers 
anys e l progrés vocal va ser molt 

rápid , al cap d 'un temps va haver
hi un estancament i una davallada. 

Vaig passar una época de molts pro

blemes vocals, creia que no m'ana

va bé la técnica que estava utilitzant 
i el professor qu e tenia aleshores; 

segurament també hi innuien altres 

factors . Devia ser una época en que 
jo no estava prou bé, i en el cant hi 
innueixen moltes coses ... Pero vaig 
decidir, ara fa cinc anys, parar tota 
la activitat i buscar algú que m'aju
dés, ja que l'instrument no funcio-

; • uSlca 
nava. Va ser aleshores q uan vaig tro

bar un professor que per a mi ha 

estat fantástic,ja que és qui realment 

m'ha ensenyat a cantar. És en Fran

cesc Lázaro, un senyor de Barcelo

na que ha fet tota la seva carrera a 

Alemanya, on ha viscut molts anys. 

Ell de molt jove va marxar cap allá 

on ha fet una gran carrera, en canvi 

aquí ha cantat poc, essent poc co

negut. M'ha arreglat tot l'instrument 

i els darrers cinc anys he estat fent 

molt poquescoses . El plantejament 
meu va ser 'ho deixo de can tar, per

qué aixo no funcion a , o bé busco 

algú que em pugui ajudar'. 

1 ara com estas? 
Estic molt contenta (riu francam ent 
i obertament) . Sí , sí, molt contenta . 

Realment és un canvi absolut ja que 

no té res a veure la manera de can

tar d'ara amb la d'abans. Ara, aixo 

és dur,ja que és més difícil que tor

nar a comen¡;:ar, perqué com que 

havia fet coses que no estaven bé ... 

És com que et donin una segona 

oportunitat, oi7 És més dur que 

comen¡;:ar de zero . 

Després d'aquesta llarga aturada, 
hi ha hagut cap tipus de canvi im

portant en el repertori que cantes, 
en el que t'és m'és adequat, etc.? 

Mira,jo amb el meu anterior profes

sor treballava més repenori de so

prano lleugera, i ara sóc clarament 

soprano lírica. Per tant, sí que he 
hagut de canviar repertori tot i que 

la creen¡;:a de qué jo era soprano 

lleugera em penso que era erronia; 

sempre m'havia costat, i d 'alguna 

manera se m 'insistia en qué l'anés 

fent. Aquesta va ser una de les qües

ti ons que em va fer dubtar. 

Amb quin repertori i amb quins au
tors el trabes més bé? 
La meya corda és de soprano lírica i 
em sento molt comode amb el re
pertori barroc o En ope ra parlaríem 
del barroc fins a Mozan; m'interes-



sa molt, també, I'oratori, i m'agra
da molt el recital. De fettreballo les 
tres coses. Potser alió que faig més 
és oratori, peró t inc moltes ganes de 
fer més opera, de fer escena. 
Costa més entrar en el món de 
l'ópera que fer oratori o recital? 
És entraren el circuit, de fet.la tem
porada passada vaig audicionar al 
Liceu, vaig ferun recital al foyer del 
Liceu .. . , és entrar-hi, que et cone
guin . Gairebé val més el boca a boca 
que altra cosa, en aquesta feina . 
Anar audicionant en els teatres .. 
Pero, no crec que una cosa hagi de 
ser més difícil que una altra. Una 
cosa porta I'altra. Alió que és difícil, 
és treballar en aquest país , és molt 
dificil. 
El fet que el teu mariL sigui el di
rector Josep Pons fha afavorit o bé 
fha perjudicat a l'hora de trobar 
feina? 
(Riu, una altra vegada) En el meu cas 
perjudica i clarament. És així. 
Perqué? 
El perque no el sé, peró la veritat és 
que és difícil i que inclús se m'ha dit 
clarament. En aquesta producció no 
comptem amb tu perque la dirigeix 
elJosep .. 
Peró aixó qué hi té a veure, si ell no 
t'imposa com a solista ... 
No ho sé, pero passa. Ho visc i m'hi 
trobo, peró segurament amb el 
temps es diluirá aixó. 
Com us porteu els solistes i e/s di
rectors? Salten espurnes algunes 
vegades? Hi ha confrontació? 
A vegades si, tot i que jo no m'hi he 
trobat mai de tenir confrontació 
amb el director, pero sí que a vega
des hi ha falta de confianc;a, o de .. 
Mira , aquesta temporada vaig fer la 
Missa en Si menor, a Granada, amb 
Frans Brüggen, i I'experiencia per a 
mi va ser molt dolenta en el sentit 
de que aquell home a mi em va do
nar molta inseguretat, no sabia que 
voli a exactament ... Suposo que va 
passar també per inseguretat meya, 
no ho sé .. 
1 no podria ser que finfluís negati
vament la parL mítica de Brüggen? 
Segur que sí, és un mite .. 
... Tot i que a vegades e/s mites pot
ser no són Lant com semblen ... 
Si, si, sí ... El! és una persona molt 
insegura, que té molts dubtes ... Em 
vaigacoquinar molt, peró vaseruna 
experiencia amb la qual vaig apren
dre molt. Em demanava un seguit de 
coses que en aquel! moment em cos
taven de fer i vaig tenir la sensació 
de que el! no estava contento 

Alió que se'n diu la química, s'ha 
produiL amb algun director? 
Jo amb qui millor m'entenc de direc
tor és amb eljosep, aixó és evident. 
Amb ell trobo la millor química, so
bretot en el moment el concert. 
Quan he treballat amb el! ha estat 
molt dur, perque és molt exigent 
amb mi, més que amb un altre (aixo 
passa entre les parelles), peró , en 
canvi, la química és fantástica . 
Quina feina comporta muntar un 
programa en qualsevol deIs tres 
camps en qué et mous? 
Home, el treball diari meu és aquí, 
amb el piano, cada dia . Pensa que 
els cantants som com atletes. És una 
disciplina que cada dia has de prac
ticar. Jo sola treballo al piano fent 
exe rcicis i després entrant en les 
obres que he de treballar. El primer 
que faig és la lectura i intentar resol
dre els problemes tecnics que hi 
hagi, que sempre n'hi ha, tot i que 
aquest trebal! el faig molt amb el 
meu mestre, perque el cantant ne
cessita algú que t'escolti des de fora, 
o sigui, la figura del professor és 
molt importanl. 
Quins són els projecLes de futur de 
Virgínia Parramon? 
(Somriu). M'agradaria treballar en els 
millors tea tres d'Espanya: al Liceu , 
al Real,ésa dirferel circuitespanyol. 
De moment aquí, i a I'estranger és 
molt difícil de dir. Amb ópera m'in
teressa molt I'opera barroca, 
Haend el, Haydn, Glück, fins a 
Mozart, trobo que s'ajusta molt a la 
meya veu i a més arnés trobo que la 
vocalitat de totes aquestes obres és 
excel· lent per a l 'instrument, és com 
una gimnástica de manteniment 
molt bona , a part de que musical
ment m'interessen molt,ja que tat el 
repertori d'opera italiana no m'agra
da gens: Donizzetti , Bellini ... , no 
m'agraden, ni musicalment ni tea
tralment , tot i que está molt ben es
crit per la veu . No és el que vull fer. 
1 pe/ que fa als recitals? 
M'agrada molt tot el repertori ale
many, Schubert , Mozart, Brahms , 
Schumann, etc. Tot el que és reper
tori alemany m'agrada molt i gaire
bé és el que he fet més . També 
m'agrada molt el repertori frances, 
i estic molt ficada en el repertori 
modernista i noucentista catala . 
Crec que hi ha una feina molt gran 
afer perque hi ha molt repertori que 
no esta ni editat, ni enregistrat. 
Ara que has par/at d'enregistra
ments, com la portem aquesta fa 
ceta? 

Virginia Parramón, amb el 
cant per divisa. FRANCESC 

MORERA 

Jo no estic en cap segell discográfic. 
Pero ara m'agradaria moure un pro
jecte que he de vendre a qui li inte
ressi. És sobreJoaquim Serra, famós 
per les sardanes, peró que té forc;a 
obra liederística, i en total dóna per 
enregistrar un CD, i m'agradaria 
molt de fer-ho ja que és un material 
que ens ha facilitatla filla de l'autor, 
ja que no esta ni editat. I és una 
música molt bona. 
Quan has cantat, et /legeixes les 
critiques? Com Chan traeLaL? 
La veritat és que la crítica no m'ha 
tractat massa bé (ho diu somrient), en 
generaL No sé per que. No he tin
gut mai grans elogis, peró he de 
passar-ne, perque sinó ja hauria 
plegat El fet és que, com ja t'he dit 
abans, tinc com dues etapes molt 
diferents i sí que abans havia fet 
coses que no estaven bé, i per aixó 
vaig decid i r de parar, pero pensant
ho en general , sempre les crítiques 
han estat més dolentes que no pas 
bones. 

Abans del canvi, el 1992, vas par
ticipar en elsJocs Olímpics de Bar
celona. Va anar bé, et va servir per 
trobar més feina? 
Va anar bé. Aleshores vaig te ni runa 
mica més de feina, peró va ser a 
partir de lIavors que vocalment no 
em trobava prou bé, quan baix te
nir el "baixon". De feina, peró, no 
n'he deixat de tenir mai tampoco El 
que passa és que ara em trobo més 
preparada, amb més nivell. 
Fas o has fet mai classes de cant 
com una acLivitat continuada, com 
a treball? 

No, no, no ... Aquest plantejament 
d'aturar-me i dedicar-me a estud i
ar de nou, I'he pogut fer perque no 
he tingut cap dificultat económica. 
Si m'hagués hagut de pagar les clas
ses no ho hauria pogut fer i ho hau
ria deixat. 

Josep Pons o la 
identifica ció amb la música 

L:hora que hem estat parlant amb la 
Virgínia ha passat volant. Ment res
tan t, l'Amadeu ha acabal de sopar 
i, discretament ha tret el nas un 
parel! de vegades al gran saló amb 
piano de cua i obres d'art penjades 
a les parets. Tocades les nou del 
vespre arriba enJosep. La seva afa
bilitat és contagiosa. Fa cara de can
sat, i al lIarg de I'entrevista fara es
ment a la duresa deis darrers dies de 
preparació de ropera de Tur ina. 
Després de parlar de com van les 
coses pel Bergueda, de L:EROL (re
vista en la que va col· laborar en els 
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seus inicis amb "El ball de cascavells 

de La Torreta", article aparegut en 
el número 2 de la nostra publicació 
i "El Kirie de Bagá", article aparegut 
en el número 5) i d'altres histories, 

vam encetar aquesta conversa. 

Qué ha significat i qué significa la 

música en la teva vida? 

És el que més hores ha omplert, (ru
mia una mica) no sé si tant com el 

dormir, la meya vida. Mira, no sé si 

et servirá com a imatge ... ,jo no sóc 
conscient de quan no sabia música. 
Sembla com si els sons els tingués 

sempre amb un nom i amb una 
identificació. 

Vas tenir algun tipus d'inJluéncia 
que et fes decidir a entrar en el món 

de la música? 
No, no, no ... A casa ningú no feia 

música; els agradava, com a moltes 
famílies. La mare cantava mentre 

feinejava, el pare cantava al Cor de 

Clavé. Hi havia fon;a tradició de 

cantar, a casa, pero de cantar nor
mal. El meu avi hagués estat músic, 
perqué a ellli fascinava molt aixo, 

pero era pastor i feia de pagés. Va 
aprendre afer Oabiols (els tinc aquí, 
per cert, perqué el meu pare me'ls 
va regalar), i ell tocaya els Oabiols, i 

quan va anar a viure a Puig-reig va 
mantenir la tradició de tocar el Oa

biol. Havent sopat sempre treia el 

Oabiol i feia tocad es, s'entretenia 

tocant i li agradava molt. Va ser el 

pare del tenor Josep Benet, que feia 
de mestre a la colonia Pons on jo 

estudiava qui va dir als meus pares 
"aquest nen té molt bona veu i pot
ser fara interessant que anés a Mont

serrat. .. " i allá vaig a comen¡;ar a 
aprend re de música. El que passa és 
que queda molt enllá i no recordo 
l'abans ... Hi havia per la part de la 
meya ávia dos germans que eren 
músics, pero un va morir al front i 
I'altre es va exiliar (ja que s'havien 
allistat a l'exércit republicá). Des
prés, pero, a casa seva hi havia un 
bagul pie de partitures; un era pia
nista i I'altre violinista, i no sé qué 
tal ho deurien tocar, pero en tot cas 
eren ambiciosos, perqué tenien els 
grans concerts de violí, les grans 
sonates, i música molt selecciona
da. El violinista es deia Enrie, va ser 

el que va morir, i en Candi, el pia
nista el vaigarribara conéixer quan 
va retornar, de visita. 
Sempre amb la música al cap, ne
cessite.~ mai no pensar en ella? 
No, com a necessitat, no. La músi
ca, després de la Virgínia, és la meya 
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millar amiga. No, no, no, al contra

ri, m'acompanya sempre, la música. 
Una altra cosa és la circumstáncia, o 
la feina, o la professió que, és clar, se't 

barreja amb la vida i que a vegades 

si que et fa dir "que bé, ara tinc un 

mes sense concerts i sense assaigs ... " 
El "qué bé", no vol dir que no hagi 

de fer música, sinó "qué bé que pugi 

descansar de tanta activitat"; pero, 
per les vacan ces viatjo sempre amb 

discos i amb partitures. Sí que hi ha 

dies que descanso, pero és que hi 
estás pensant sempre. L:estimo molt 

la música, és inherent a mi. 

Com l'entens la música, en gene
ral? 
La música és comunicació i la mú
sica expressa molt més enllá de sen

timents. En primer lloc, crec que la 

música no s'ha d'entendre, i que 

ningú no I'entén, i qui l'entengui 
que me I'expliqui. Puc entendre una 

forma sonata, puc entendre un ron
dó, puc entendre una can¡;ó, en 

quina tonalitat está, puc entendre 
mol tes coses internes delllenguat
ge, pero aquesta veritat que és la 
música, aquest pensament profund, 

aquest anar més enllá de la bellesa 
deIs sons i a través deIs sons inten
tar reOectir uns estats d'ánim, una 

manera de pensar, fins i tot més 
enllá de la manera de pensar del 

compositor, crec que pot ser un 

pensament elevat que el transcen
deixi. .. Aixo no es pot entendre. 

Crec que voler-ho entendre és po
sar-hi un marc i reduir-ho. Crec que 

s'ha de viure en el seu espai natural, 

que és I'espai de I'abstracció. És com 
la matemática .. ; és fantástic que per 
unes lleis internes tot allo quadri i 
s'enllaci i pugui evolucionar i es 
pugui desenvolupar i una matéria 
tan primária com és el so la puguem 
dominar i puguem fer aquestes ani
malades; pero el sentit de per qué 
aquelles combinacions, aquella 
modulació ... , aixo ... ,jo puc enten
dre el per qué, pero se me'n va més 
enllá. Allo que finalment m'agrada 
de la música és allo que em pot 
emocionar, allo que em pot motivar 
enormement, i no només sentint
ho, sinó veient-ho, i no només per 
la bellesa, sinó a vegades per la 
mestria. Veure com un compositor 

ha resolt una qüestió em produeix 
una fascinació, o un plaer físic, o em 
produeix una emoció ... 1 aixo no 
t'ho sabria explicar. 
Com vas arribar a la direcció? 
La música és comunicació i jo n'es
colto molta, de tota mena, i no en 

menyspreo cap i escolto jazz, paro 
atenció al rock i al popo Des de la 

cobla de les sardanes fins a un grup 
de funky, no en menyspreo cap, ni 
les étniques, ni les altres. Aixo t'ho 

deia perqué m'interessa bastant tol. 

M'interessen massa coses en un 

món molt especialitzat, i aleshores, 

possiblement la direcció era el que 

em permetia tenir una visió més de 
perspectiva, estar en un ámbit més 

gran, quan a interpretació, eh? 
M'agradaria poder escriure, poder 
desvetllar en mi una veu com a com

positor, pero no ho he fet i de mo

ment no vaig pel cami. 
De tota manera has fet arranja

ments ... 
Si, sí, pero no podem confondre. 
Una cosa és ser un músic talentós i 

tenir una certa tra¡;a escrivint, i I'al

tra és ser compositor. És aquest 50-

friment de la composició, aquest 

treball continuat d'escriure i buscar 

una veu propia, com l'escriptor. 

Als directors d'orquestra, alllarg 
del temps se'ls ha titllat, d'ególa
tres, déspotes, dictadors, autorita
ris ... Aixó va per aquí, o bé és una 

falsa imatge? 
No! N'hi ha hagut i n'hi ha una bona 

saga d'aquests, i ha canviat molt 

aixo, tot i que encara en queden. 
Potser ha quedat la imatge d'uns 

directors d'una época en qué tam
bé eren dictadors el director d'una 

fábrica o I'encarregat d'una secció. 

El sistema del despotisme s'aplica
va arreu, i els directors no se n'es

capaven, com qualsevol persona 
que dirigís un col·lectiu. N'hi ha 
hagut fama, pero també hi ha hagut 

la gent més cordial. .. Em penso que 
aquest model s'ha acabat, com s'ha 
acabat en la societat. Ara ja és una 
altra historia. Els músics són molt 
més participatius en les orquestres, 
la seva opinió compta molt més, 
estan molt més cultivats que no pas 
cinquanta anys enrere .. 
Com és la teva relació amb e/s 
músics que ten s al davana 
La meya relació és molt cordial, 

molt cordial, perqué jo en el fons 
crec que sóc un músic més. Entre 
tots hem de portar endavant una 
tasca, cadascú fent la seva feina. 
1 amb e/s solistes? 
És diferent. Un solista és un ens in
dividual, encara que hagi d'anar 
junt amb l'orquestra. Una orques
tra són moltes persones que han de 
fer-la, i per tant, si alguna paraula 
s'hagués d'escollir entre les moltes 
que entrarien en una orquestra, 

aquesta seria la d'homogeneitzar, 

encara que a vegades diguem que 
hem de diversificar, de crear molts 

matisos ... Pero la paraula homoge
neitzar un so apareixeria molt so

vint: s'ha d'homogeneitzar un so, 

encara que després demanis sons 
diversos: un so agressiu, un so es

trident, un so dolcíssim ... Pero s'ha 

d'homogeneitzar perqué en molts 
moments s'ha de crear un pols uni
tari. S'han d'homogeneitzar els vo

lums, els atacs, els vibratos, els tim
bres, e! so, i és tot un sacrifici. 

Aquesta paraula possiblement fora 
la més comuna que trobaríem (En 
Josep está cansat. Fa una petita atu
rada, peró continua /'explicació retor
nant al solístes) 
El solista és un ens individual. Lla

vors el que cal es posar en comú la 

seva manera de pensar I'obra i la del 
director. Has de saber amb qui tre

bailarás. El director ha de saber 
acompanyar bé, i ha de saber posar 

la música al servei del solista perqué 

pugui caminar, quan convingui. 
Els solistes te'ls esculls, te'ls escu

llen? 
Depén, depén ... Si és la teya orques
tra, si és qui fas les programacions, 

tu esculls els solistes. Pero tot i es

collint-los tens grans sorpreses, fa
vorables, o bé decepcions; i quan 

vas invitat a fara, depén ... A vega

des et proposen qué t'agradaria fer 
de programa, amb quins solistes .. 

Altres et diuen el programa i els 
solistes que ja hi ha contractats, 

perqué els solistes són un atractiu 
pe! públic i a vegades s'han de fer 

casar solistes i director. 
Quina és la importáncia de la téc
nica en un director? 
Home en té, eh! El director s'ha de 
fer entendre ... Saps qué passa ... , 
normalment treballem amb molt 
poc temps, i amb molt poc temps 
has de muntar programes i alesho
res la técnica és important perqué 
t'entenguin perfectament. 
Aquest treball rápid,fa patir els di
rectors? 
Bé, no sé els col·legues, pero jo si 
que ho pateixo, i a vegades dic que 
no m'hi atraparan més ... A vegades 
hi ha orquestres que agafen per 
model els grans instruments, els 
quals amb poc assaigs en tenen 
prou, i podria ser que ells necessi
tessin el doble d'assaigs, i estan en 
llocs en qué si no hi hagués concert 
cada setmana no passaria res. Tin
drien més temps per treballar i per 
preparar-se. El fet, pero, és que el 



model és el de les gran s orquestres 
i aquestes porten un ritme enorme, 
i si et trobes amb un instrument que 
no coneixes i hi ha po es assaigs ... , 
en demanes més, o bé no ho fas. 
Com es resolla situació de veure't 
ficat en una obra en la qual trobes 
mes dificultats de les previstes ini
cialmen!? 
A vegadesets tu mateix que progra
mes una obra perqué la trobes fas
cinant i et falta temps per tenir-la a 
punt, n'haguessis necessitat el do
ble'Joen peco bastant d'aixoJo tinc 
col.legues que són molt més pru
dents. Hi ha cops que faig progra
mes on tot és molt dens, i bé m'ho 
diuen prou els músics, que treuen 
el fetge ... Pero, és ciar, depén molt 
de I'instrument. I la técnica hi fa 
moltissim, perqué si tu marques ciar 
i expliques ciar el qué vols tens 
mol tes més possibilitats de qué al lo 
rutlli. Mil vegades et trobes que de 
I'assaig general al concert és quan 
madura I'obra, perqué el músic esta 
avesat a donar aquest pas i fer-ho bé. 
Una bona orquestra no s'espanta, 
esta pendent que durant el concert 
els demanis més, coses que fins i tot 
potser no has t reballat en I'assaig. 
En el moment del concert, el direc
tor pateix? 
Depen de I'instrument que tinguis 
davant, del que sigui madur. .. Si fra
seja bé de natural, si mesura bé, si 
té bona afinació, t'estalviara molta 
feina i et podrás centrar molt mésen 
I'obra. Pero jo en el concert em lIen
¡;;o molt a la piscina, i als músics els 
agrada. Les bones orquestres se
gueixen bé. A I'escenari es crea una 
gran sensibilitat,una hipercomuni
cació, s'está al minim detall, es 
nota .. Pots fer moltes coses en el 
moment del concen, pero abans 
s'ha d'assajar allo fonamental, tro
bant el desllorigador de I'obra. 
Com elecieleixes quina obra farás i 
quin es el cami fins arribar a la in
terpre/ació en públic? Una obra que 
110 11(/5 fet mai, o be de reper/ori ... 
De vegades a les de repertori hi tor
nes amb visió diferent i les veus ra
dicalment diferents. A tu et sembla 
que ho fas igual i escoltes un enre
gistrament antic i trobes els canvis, 
no té res a veure. Allo més bo és anar 
descobrint conceptualment I'obra, 
no només les linies externes. A me
sura que creixes tu com a persona, 
com a individu, creix I'obra. En una 
obra nova, depén molt del temps, de 
com t'hi posis ... Si és una obra d'un 
autor nou, no hi ha referéncies de 

Josep Pons, la comunlcacló a la 
punta de la batuta. ÁLVARO YÁÑEZ. 
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cap mena i pertant t'ho hasd'inven
tar tot; aleshores calen colzes i inten
tar interioritzar el més que puguis, 
comprovar alguna cosa al piano i 
anar-te empapant de I'obra. 
Posem com a exemple d'obra nova 
el D.Q.Don Quijote en Barcelona ... 
Com t'arriba la propos/a, com s'en
gega tot... 
Jo del Don Quijote vaig tenir primer 
la pan de piano, després van fer la 
instrumentació. Curiosament aquí 
s'ha fet una cosa que no es fa mai, 
és un cas excepcional. Es va fer una 
maqueta perqué la gent de La Fura, 
que no saben lIegir música, anaven 
venuts, no sabien que durava cada 
cosa i on passaven ... Per tant jo en 
vaig sentir una maqueta amb te
clats ... Cada obra és diferent. 
Les obres de repertori normalment 
les han sentit molt.Jo escolto for¡;;a 
música, n'escolto váries versions 
també, i miro com ho fan grans 
mestres que han passat, quins pro-

blemes han trobat i com els han re
solt. Thas d'imbuir de I'obra, no hi 
haaltra manera, com més hi penses, 
més surt sola ... Jo no penso que si
gui tant, pero Furtwangler deia que 
no trobaves el tempo a una obra fins 
que no I'havies dirigit com a mínim 
dotze vegades. Trobar un tempo 
organic, els canvis de tempo, com 
relacionar un moviment amb I'al
tre ... , ho has de tenir molt a dins, 
com més la coneguis millor, pero 
també I'has de fer. 

Quina percepció tens de la figura 
del director? 
Jo sóc bastant mitoman, pero em 
fascina la gent no pel nom, perqué 
a vegades darrera del nom hi ha .. 
No em fixo amb el nom, sinó amb 
el qué han fet, o pel qué els he vist 
en vídeo o els he escoltat en disco 
Tendeixo bastant a admirar els 
d'una certa edat. A mi em fascina el 
director treballant amb els músics, 
estudiant, reflexionant.. .. D'altra 
banda, la foto de la casa discográfi
ca, deis concerts, és un negoci que 
existeix i que hi éso No en renego,ja 
que és la nostra época, amb un 
márqueting al voltant, a vegades 
desproporcionat. Tampoc penso 
que hi hagi bluffs, ja que en la mú
sica clássica és molt difícil que es 
desmuntin de seguida i els de les 
discográfiques bé saben prou qué 
fan. Aleshores quan veuen algú de 
qui poden treure partit, segurament 
el potencien i el posen a la cresta de 

I'onada per treure'n rendiment, no 
ens enganyem, pero és perqué hi 
veuen alguna cosa, perqué hi ha 
talent, sinó no ho fan. 
1 el mercat de directors comfuncio
na? 
En mans d'una multinacional disco
gráfica, et pots trobar que et dictin 
els camins a seguir. Jo estic en una 
multinacional discográfica (Har
monia Mundi), pero no em dicten 
els camins a seguir, ni estic amb un 
manager que em marqui els camins 
a seguir, al contrario És una perso
na que ho tracta amb estimació, 
d'una manera molt artesana. Fati
gant ho deu ser quan et sents com 
una pe¡;;a que només serveixi per fer 
bullir 1'011 a a un sistema i perengrei
xar la butxaca de I'altre; aixo deu ser 
decebedor, suposO. Hi havia aquell 
llibre del Norman Lebrecht, el qual 
básicament parlava deis directors 
de "¡'star system", que no vaig aca
bar per cert, i que entre altres coses 
deia que ''ja estem tips de veure direc
tors amb ul/s vidriosos enl/oc de 
veurels'hi espumes a/s td/s" i bé, aixo 
potser. 
És complicat entrar en el circuit ele 
les grans orquestres? 
Poder treballar amb aquests tipus 
d'orquestres, sobre el paper, fóra 
I'ideal. En aquests casos no has de 
fer una des pesa d'energies per tre
bailar I'instrument,ja quesóngrans 
instruments que et responen fidel
mento Fóra el més adequat. Estem 
en aquest camí i tant de bo ho pu
gui aconseguir. No s'hi entra per 
casualitat; per entrar-hi has de se 
bo, aixo está ciar, pero no n'hi ha 
prouambserbo ... Escullen molt i, .. 
Depén. Jo no he anat mai darrera 
una gran agéncia perqué em mun
tés un tinglado internacional, he 
pensat sempre que no hi havia de 
caure .. Pero, en canvi, ara hi estic 
entrant en un tinglado internacio
nal, i arriba un moment que aixo és 
inevitable si vols fer aquests grans 
instruments. Els que he fet jo han 
estat per circumstáncies concretes, 
que el director artístic de I'orques
tra m'ha vist dirigir, etc. No tant 
perqué s'hagi fet en un despatx. El 
relleu deis directors titulars de les 
grans orquestres el fan les grans 
agÉ':,,,::ies amb els gerents de les or
questres, mirant cadascú que pot 
oferir. Demanen quina activitat ex
tra portará a I'orquestra el nou di
rector. És així. 
Una experiéncia es dirigir els 
grans instruments de qué parlaves, 
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peróquina incidéncia lépera undi

reclor engegar, crear una orques
tra , és gratifican!? 

Gratifican t no ho és , és educatiu i 
formatiu i és un privilegi poder-ho 
fer perqué tens accés a una forma
ció que si no, no tindries. Ara, Gra
nada, que ja és un instrument fet i 
fid el i que va de pressa, si que és 
gratificant. Dóna satisfacció, aixo sí. 
A més a més aixo et permet anar 
aj ustan t-l a i buscant el tipus de so 
que tu vols, i és difícil i calen mol
tes hores d'expe rimentac ió. Allo 
que ha de ser d i fíci 1 i d u ríssi m és que 
et donin la titularitat d'una gran 
orquestra i que l'hagis de millorar. 
Com pots millorar London City i 
pressionar-la ... Si no hi ha un apre
nentatge anterior, aixo és difícil. 
DeIs direclors d'orquestra quins 

són els que pref ereixes? 
N'hi ha molts que m'agraden i són 
deis típics: m'agrada moll Leonard 
Bernstein , Ca rlos Kleiber, m'agra
den els bons. Celibidache, perqué 
els hi veigaquesta mestria ... Nose'ls 
escapa ni un parámetre i aixo és 
molt d'ad mirar. l deis joves , em pro
dueix mo lt a fascinació Sim on 
Rattle . 
És aproximadamenl de la teva 

edal...? 

Ellésde l 1955ijodel1 957,méso 
menys som del mate ix temps. 
A la teva edat, creus que eslás pre

paral per agafar la lilularilal 

d'una gran orqueslra? Com es poI 

saber quan estás a punl per fer 

aquesl salt? 

Ell si deu trobar molt comode amb 
Berlín, pero ara, pensaren una titu
larital com aquesta, no se passi diria 
que sí ... Aixo pot ser horrorós, tam
bé. El! hi está més acostumat perqué 
porta més anys , pero cal entendre 
que és d'un altre pa ís i que tenen 
instrumenls moll bons i que tenen 
moltes oportun it 2ts , els que valen. 
Per altra banda, no ho saps mai 
quan estás a punto El més fáci l és que 
el director eSligui nerviós i els mú
sics també , pero, vaja, aixo dura fins 
al moment que t'hi poses. Alesho
res veus que amb aquests grans ins
truments també s'ha de treballar i 
s'ha de t reballar se ri osament. l per 
aixo quan hi ha I'aprenentatge d'ha
ver treba ll at amb aquestes altres 
orquestres saps per on tirar, perqué 
no su rt pas tot a la primera. He diri
git Philarmonia Orquestra, o bé 
Rotterdam ... raiggrans orquest res, 
i has de treballar. Ara, una de les cinc 
gra ns , Conce rt gebouw, Berlín, 
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Viena ... fa una mica de por, és clar, 
perqué són miles, i produeixen una 
emoció especial .. 
En el camp deIs enregislraments, 

quines són les perspectives ... 

Bé, jo amb qui més enregistro és 
amb Harmonia Mundi. Amb la dis
cográfica es pacten molt a priori els 
discos . El punt de parten<;a va ser 
Manuel de Falla, pero també hem 
fet Mompou, que vam fer amb la 
Virgínia, Gerhard ... Jo procuro en
registrar el que penso que puc do
nar-hi alguna cosa de sí, i que 
m'agrada. El darrer ha estat un disc 
que no sé quan sortirá, enregistrat 
el mes de juliol, sobre Stravinsky, 
amb LOcell de Foc i Jeu de cartes, 
que també sortirá per Harmonia 
Mundi. 
Des del punl de vista del director 

que sol lreballar habilualmenl 
amb músics que loquen inslru

ments "moderns", com veus i com 

valores les interpretacions "hislÓ

riques"? 

En sóc totalment favorable, abso
lutament, sen se fissures. Crec que 
revela mol tes coses i que ha ajudat 
molt. No sóc integrista; faig Mozart 
amb instruments moderns, pero 
m'agrada molt fer-l o amb instru
ments origina ls . 1 penso que els 
músics que treballen amb instru
ments originals tenen una convic
ció sana. M'interessa molt. 
Com lenim , aClualment , I'orques

Ira del Tealre L/iure? 

Ara está tot el Teatre L1iure amb un 
gran paréntesi, I'orquestra inclosa. 
És que no ho sap ningú . Está atu
rat tot a l'espera de negociacions 
polítiques. Alguna determinació 
s'haurá de prendre. De rebot tam
poc sabem que será l'orquestra , 
qué fará ... Tampoc se sap ben bé 
que será el Teatre L1iure allá dalt. 
Tindrá molla participació institu
cionaP Tindrá la mateixa llibertat 
que fins ara? 
I.:orqueslra del Tealre L/iure ja era, 

després dellemps, un punt de refe
réncia a nivell europeu, sobretot 

inlerpretant música conlemporá
nia. Qué passará? 

Va néixer al Teatre Lliure i així té 
sentit. Contráriament no en té. 1 és 
una trista ll ástima aquesta aturada 
perqué havia fet un públic que era 
el més important, i enregistrava dis
cos i feia gires i tenia exit a l'estran
ger i se'n parlava, i és coneguda fora 
del país . Jo tampoc estic en condi
cions de tibar-la perqué eSlic ficat en 
massa coses. Jo hi esti c vinculat, 

pero no sóc la figura cabdal en I'or
questra. El director artís tic és en 
Lluís Vidal. 
Alllarg dellemps com t'ha lraclal 

la crítica? En fas gaire cabal? La 

llegeixes habilualmen!? 

Jo penso que m'ha tractat bé, J3 que 
després de centenars de critiques es 
deuen comptar amb els dits de la má 
les dolentes. (Co nsulta amb la mira
da a la Virginia i riu !rancament). Pal 
no me n'han fotut mai cap, no sé 
queés un pal, i potserel dia que me'l 
don in quedaré desmuntat. Pero 
tampoc les segueixo massa, potser 
només en llegeixo la mei tat i pod ria 
ser que m'haguessin donat algun pal 
i no ho hagués sabut. Pero la critica 
em tracta de manera excel.lent i la 
crítica internacional, (dubta, torna a 
mirar laseva esposa) ... , pOlser enca
ra millor; molts premis , molts guar
dons i frases laudatories, aixo em fa 
vergonya de dir-ho. 
I.:enlorn del direclor, amb els afa

lacs de qué parlaves, els premis, els 

copels a l'esquena, la gara-gara ... 

Jo penso que aixo és una can<;oneta 
dol<;a per tothom . EIs premis t'agra
den; dir el contrari fora ... , vaja a mi 
m'agraden . Em costa imaginar a 
algú que no li agradin . Aquest en
doIciment de les orelles produeix 
un gustet. Ara bé, l'a ltra cosa és 
creure-t'ho i viure d'aixo . Jo crec 
que sé molt bé de mi, aleshores els 
afalacs et complauen, pero has de 
girar página, no t'hi pots encantar. 
De tota manera, viure d'a ixo i creu
re-t'ho i anar amb el nas estirat ... ; 
ningú deIs qui escriu de tu sap de 
tu el que saps tu . Millor que agradi 
allo que fas. Karaj an deia que la crí
tica és un joc que si el jugues I'has 
de jugar a totes, t'has de creure les 
bones i les dolentes . Si entres en 
aquest joc i només t'agraden les 
bones i amb les dolentes t'hi empre
nyes, malament. Pero és un joc, i el 
millor és no entrar-hi. 
Canvianl de lema i miranl enrere, 
com veus etapes teves anleriors, 
perexemple,laCoraljoventulSar

danisla, La Murga, lreballs amb 

membres de la Nova Can~ó, etc. 

Jo no renego de res. A la Coral Jo
ventut Sardanista hi vaig conéixer 
a la Virgínia, que deu se r el més 
impactant que m'ha passat mai, per 
aixo so l ja valia la pena haver-hi 
anat, a més allá havia fet música . 
Amb La Murga vaig fer tres bonís
sims amics, el Jordi Fáb regas, 
l'Ezequiel Guillem i el Joan Albert 
Amargós. No renego de res, perqué 

de tot s'aprén. A vegades aprens de 
com no cal fer les coses. No esbor
raria res de les coses que he fet. Les 
coses que menys em van interessar 
van ser efímeres ,j a no hi vaig estar 
gaire. 
Us vau dedicar una temporada a 

inspirar-vos en la música tradicio

nal.. . 

Em segueix interessan t. Em sembla 
que és una font fasc inant, d'on ha 
begut constantment i en tots temps 
lagran música . Araés quan méss 'ig
nora. Pero, vaja, féiem una música 
popular una mica estranya. Recor
do una vegada que el darrer disc de 
La Murga era com un joc entre no
saltres, ens ho passávem bé nosal
tres. Vam arribar amb una quanti
tat de papers tots plegms que ... , el 
productor ga irebé es talla les yenes. 
És undiscquevasortiramigfer. Ens 
van dir prou i ens van tallar I'aixeta 
de l'estudi. 

eArnadeu entra en escena 

La Virgínia ha seguitamb atenció les 
paraulesd'enJosep Pons. En acabar 
amb el director els proposo de par
lar a duo. Ben aviat, per aclarir al
guna qüestió, hem de demanar 
l'opinió del terce r membre de la fa
milia, amb nom de músic, per cert. 
LAmadeu entrará en escena 

Com viviu en una casa "dos solis

tes"? 

Josep Pons : La casa és gran (diu en 
Pons tot rien/) . Viure una parella de 
músics marca molt, pero cadascú va 
bastant amb la seva escafand re per 
aqu í a casa, com un marciá, no et 
sembla ?(diu a la Virginia) 
Virginia Parramon: Home, I'espai 
físic I'has de resoldre. Jo necessito 
una sa la gran per treballar i ell ne
cessi ta el si lenci. Jo faig soroll i ell 
no . Aquí en aquest pis este m un a 
cada punta i no ens molestem. 
J .P: Tot i aixo , després comentem la 
feina que fem sois, en parlem. 
El f el de ser lots dos músics facili

la la convivéncia? 

v.P: El més positiu és que podem 
parlar de música i ens entenem de 
seguida. Estem lan compenetrats 
que coincidim en tot, en qüestions 
de pintura, de música . 
J.P: No has d'explicarque un assaig 
és important, que has d'anar a pas
sar alguna cosa amb un pianista, o 
que has d'estudiar unes partitures .. 
Ens entenem bé en aixo. 



Elfel d'eslar de vialge, dirigir aquí, 
can lar allá, dés ser una mica difí
cil de compaginar. Suposo que el 
voslre fill, l'Amadeu, ha deu acu
sar. .. 
V.P: Si, ell és qui més ho acusa, se'n 

queixa, tot i que jo fins aquests 

moments tampoc he hagut de sor

tir massa, i quan ha calgut, ho hem 

pogut combinar bé . Pero si que es 

queixa, sobretot de les absencies del 

Josep. Aixo Ii retreu algunes vega

des, pero també li agrada. També Ii 
ha fet viure un món que I'ha fet 

aprendre moltes coses. 

].P:Jo, per la meya banda, crec que 

no sóc molt bon pare. M'acusa que 

li dedico poques hores. Reclama el 

seu espai, les seves hores, pero, vaja 

aixo t'ho pot explicar ell. 

Entra en escena l'Amadeu, un noi 

d'onze anys a qui agrada el futbol, 

que ja feia estona que voltava per 

alla de manera silenciosa, després 

d'haver sopar, amb una mica de mal 

de coll, tot s'ha de dir.. 

Amadeu, lu ja 110 saps que el leu 
pare, noés ben bécomelsde la gran 

majoria de nois de la leva edat. Que 
as saja, que vialja, que lé feina a 
dojo ... Com ha veus lu lol aixó? 
De les coses que fa n'hi ha que 

m'agraden i altres que no. Perexem

pIe, que sempre és afora i que mai 

pot estar per mi. A vegades a I'estiu 

juguem una estona a futbo\.. 

Peró que le'n sembla que sigui lan 
coneguL... 
Mira, que fos conegut o no m'és 

igual, pero voldria que no vol tés 

tant i que estigués més per mi. 

Tal alió que no pol fer el leu pare, 
a vegades, ha supleix la leva mare? 
No juga, pero fa totes les coses de la 
casa, m'ajuda ... És més bona que el 

pare (riuen els dos pares). 
Pel que fa a la música, qué estudi
es, qué L'agrada? 
Faig piano. M'agrada La Trinca, 

Joan Manuel Serrat, Kurt Weil, Pont 
Aeri, m'ho deixen escoltar tol. 

-Aquesta és la manera que a vega

des es posi Don Giovanni, La Flau

ta Magica, diu el seu pare intervenint 
en la conversa. 
-Si, jo m'ho poso tol.. 

A I'escola el parlen, a vegades de 
les aclivilals del leu pare? 

Els meus companys no, perque no 

miren els concerts per la tele, pero 
la directora a vegades si que me'n 

parla. 

Fins i lol lé uns amics als qui agra
da moll l'ópera, amplia el direclor. 
Jo a vegades també n'escolto d'ope

ra' 

Vas mai a veure les acLuacions del 
leu pare? 
Normalment no, perque ho fan tard 

i no m'hi deixen anar, no aguanta

ria ... 

Són les deu tocad es de la nit, i cal 

posarpunt i final a la xerrada. El dia 
ha estat dur, sobretot pel director, 

amb D. Q. Don Quijote en Barcelona 
al tombar de la cantonada. La 

Virginia i I'Amadeu m'acomiaden i 

enJosep m'acompanya fins la por

ta del carrero A aquesta hora el por
ter ja no hi éso Al carrer, el transit de 

cotxes i de vianants ha baixat d'in

tensitat i els semafors donen via lIiu

re al cap de setmana. 
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